# 中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

2014-06-12 星期四

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

王小琴.钱农.潘昌杰.薛跃君,王涛,靳激扬.双源CT非心率控制自适应前瞻性心电门控序列扫描冠状动脉成像[J].中国医学影像技术,2012,28(10):1910~1913

### 双源CT非心率控制自适应前瞻性心电门控序列扫描冠状动脉成像

## CT coronary angiography without heart rate control with adaptive cardio sequence prospective ECG-gated using the second generation dual-source CT

投稿时间: 2012-05-07 最后修改时间: 2012-07-14

DOI.

中文关键词: 体层摄影术,X线计算机 冠状血管 血管造影术 心率

英文关键词:Tomography, X-ray computed Coronary vessels Angiography Heart rate

基金项目:

作者 单位 E-mail

钱农 南京医科大学附属常州市第二人民医院放射科, 江苏 常州 213003

潘昌杰 南京医科大学附属常州市第二人民医院放射科, 江苏 常州 213003

薛跃君 南京医科大学附属常州市第二人民医院放射科, 江苏 常州 213003

王涛 南京医科大学附属常州市第二人民医院放射科, 江苏 常州 213003

斯激扬 东南大学附属中大医院放射科, 江苏 南京 210009 jy\_jin@126.com

摘要点击次数:386

全文下载次数:162

#### 中文摘要:

目的 探讨双源CT非心率控制低剂量自适应前瞻性心电门控序列扫描冠状动脉成像的可行性。 方法 前瞻性收集94例患者进行双源CT非心率控制自适应前瞻性心电门控序列扫描技术冠状动脉成像。由2名放射科医师利用双盲法以5分法评定系统对冠状动脉15支分支血管的成像质量。图像质量≥3分认为可满足影像学评价要求;分析平均心率、心率变化与图像质量的相关性,评估2名医师评价图像质量的一致性,并计算容积CT剂量指数(CTDIvol)和有效剂量(ED)。 结果 扫描期间94例患者的平均心率为(87.24±13.76)次/分。共1410段冠状动脉节段纳入分析,其中1334段(94.61%)可满足影像学评价要求,76段(5.39%)不能满足要求。94例患者平均冠状动脉得分为(4.25±0.93)分,图像质量与心率(r=-0.17,P=0.11)及心率变化(r=0.10,P=0.32)均无相关性,2名评价者间的一致性较好(Kappa值=0.90,P<0.001),CTDIvol均值为(11.84±1.76)mGy,平均ED为(2.19±0.45)mSv。 结论 双源CT自适应前瞻性心电门控序列扫描冠状动脉成像技术可无需控制心率而得到能够满足临床诊断需要的冠状动脉图像。且能显著降低辐射剂量。

### 英文摘要:

Objective To explore the feasibility of improving image quality of low dose scanning using adaptive cardio sequence prospective ECG-gated without heart rate control by the second generation dual-source CT coronary angiography (CTCA). Methods Ninety-four consecutive patients were collected prospectively and underwent prospective ECG-gated adaptive cardio sequence dual-source CTCA without heart rate control. Two experienced radiologists double-blindly assessed image quality of 15 segments of coronary arteries with five-score scale. Images with no less than 3 scores were usable for diagnosis. Correlation between image quality and heart rate, as well as with heart rate variability were analyzed. The intra-observer agreement for image quality was assessed. CT dose index of volume (CTDIvol) and effective dose (ED) were measured. Results The mean heart rate during scanning was  $(87.24\pm13.76)$  beats percent minute in all 94 patients. Totally 1410 segments of coronary arteries were included, and images useful for diagnosis ( $\geqslant$ 3 scores) were obtained in 1334 segments (94.61%) of the coronary artery segments, while 76 segments (5.39%) had non-assessable image quality. The mean image quality score for the whole coronary tree was  $4.25\pm0.93$ . No correlation was observed between the mean heart rate (r=-0.17, r=0.11) or heart rate variability (r=0.10, r=0.32) and image quality. The *Kappa* value between two radiologists was 0.90 on image quality (r<0.001). CTDIvol and ED was (r=0.11, r=0.11) or heart rate variability (r=0.10, r=0.32) and image quality. The *Kappa* value between two radiologists was 0.90 on image quality of coronary artery can be acquired with dual-source CT without heart rate control, and radiation dose can be obviously reduced.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

您是第**6333070** 位访问者

版权所有: 《中国医学影像技术》期刊社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址: 北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码: 100190 电话: 010-82547901/2/3 传真: 010-82547903

京ICP备12000849号-1